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ABSTRACT

      In the present work Al2O3 thin film has been deposited on glass and stainless steel 304 substrate by spray pyrolysis technique. Al2O3 was deposited with different three element(Al, Fe ,Cu) for five different percentages(1,2,3,4,5 wt %), the film was test by XRD measurements , and the topography of the films has been tested by using optical microscope, also measuring open porosity ,and Apparent density was calculated. Some of mechanical characteristics have been studied (microhardness, wear resistance). The results of XRD show that the film was crystalline with α- Al2O3 phase and grain size was 60 nm and stress ratio was 0.027%. Apparent density was 2 g/cm3 for pure Al2O3 film to 3.1g/cm3  for 5 wt% of Fe ,and open porosity was 2pore/cm2.The testes were proved that the mechanical properties results were improved after doping specially with Fe. The microhardness of the films has been improved after doping from 1346.9 Kg/mm2 for pure Al2O3 film to 1648.3 Kg/mm2 for 5 wt% of Fe on glass, and from 1413.1 Kg/mm2 to 1947.5 Kg/mm2 on stainless steel 304.Also wear resistant has been improved for the films that deposited after doping from 5.68*10-9 g/cm2  for pure Al2O3 to 3.03 *10-9 g/cm2 for 5 wt% of Fe.
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دراسة بعض الخواص الميكانيكية لاغشية  
 السيراميكية المحضرة بطريقة الرش الكيماوي الحراري Al2O3
د.محمد صلاب حمزة ,د.الاء علاء الدين عبد الحميد

قسم هندسة المواد-الجامعة التكنلوجية
الخلاصة
في هذا البحث تم ترسيب أغشية من الالومينا Al2O3 على قواعد من الزجاج والفولاذ المقاوم للصدا 304 وتمت إضافة ثلاثة أنواع من المعادن وهي الحديد و النيكل و النحاس و بخمس نسب وزنيه مختلفة %wt 1,2,3,4,5 الى الالومينا و بطريقة الرش الكيماوي الحراري.تم اولا تحليل الاغشية بأستخدام حيود الأشعة السينية XRD  و فحص البنية المجهرية باستخدام المجهر الضوئي وكذلك قياس المسامية المفتوحة و حساب الكثافة الظاهرية,و ايظا تم دراسة الخواص الميكانيكية (الصلادة الدقيقة و مقاومة البلى) . بينت نتائجXRD  ان الاغشية المترسبة كانت متبلورة والطور المتكون هو α- Al2O3و الحجم الحبيبي بلغ 60 nm ونسبة الاجهادات الداخلية 0.027% . بلغت قيمة الكثافة الظاهرية للاغشية النقية  2 g/cm3 أعلى قيمة للأغشية المشابه5 wt% of Fe  هي 3.1g/cm3    قيمة المسامية بلغت  2 Pore/cm2 بصورة عامة.أثبتت الفحوصات تحسنا ملحوظا في الخواص الميكانيكية بعد الاشابة و خاصة الاغشية المشابة  بالحديد ,حيث ازدادت الصلادة الدقيقة من 1346.9 Kg/mm2 للاغشية النقية الى    1648.3 Kg/mm2 ل5 wt% of Fe في غشاء:Fe Al2O3 أما بالنسبة إلى الأغشية المرسبة على الزجاج  من 1413.1 Kg/mm2 للاغشية النقية إلى  1947.5 Kg/mm2 للاغشية المشابة بالحديدو بنسبة 5 wt% of Fe .أما مقاومة البلى فقد تحسنت بشكل كبير بعد ترسيب الالومينا على الزجاج و الفولاذ المقاوم للصدا 304 من5.68*10-9 g/cm2  الى 3.03 *10-9 g/cm2  لاغشية5 wt% of Fe   .
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